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شاید برای شما هم اتفاق افتاده باشد 
که یک روز از تقویم در ذهن شما حک 
شده باشد و از قبل برای آن برنامه ریزی کنید. 
هنگامی که سال ۱۴۰۰ داستان رویداد ۹ ژانویه 
با عنــوان »دورهمــی کســب وکارهای رمــزارز و 
بلاکچین ایران« بــا حضور بیــش از ۲۰۰ نفر از 
فعالان کسب وکاری این حوزه آغاز شد، به طور 
قطع نمی توانســتیم بگوییم که ایــن رویداد در 

سال های بعد هم برگزار می شود یا خیر.

 چرا که در همــان دوران می توان گفت 
بــرای اولیــن بــار بــود که ایــن تعــداد از 
فعالان کسب وکاری این حوزه، زیر یک سقف 
جمع می شــدند تا دغدغه ها و راه کارهای خود 
را بیان کنند و همچنین افرادی تعیین کننده در 
مجلــس و دولــت شــنوده نظرات 

آنها باشند.

 هنگامی که دومین دوره 
ایــن رویــداد نیــز برگــزار 
شد، به این جسارت رسیدیم که 
می توانیم یک رویداد سالانه را با 
تمام سختی ها و چالش هایی که 
برای آن متصور بودیم با موفقیت 

برگزار کنیم.

 حالا در روزهای سه شنبه و چهارشنبه 
۱۹ و ۲۰ دی مــاه(، ســومین دوره از  (
رویــداد ۹ ژانویــه در محــل ســالن همایش های 
کتابخانه ملی ایران برگزار می شود. رویدادی که 
دیگر بــه کوچکی و محــدود بــودن دوره اول آن 
نیست. این رویداد در ســومین دوره خود رفته 
رفتــه مســیر بلــوغ خــود را همزمــان با توســعه 

کسب وکارهای این حوزه طی می کند.

 فضای کســب وکاری بلاکچیــن و رمزارز 
ایران کاملاً با دوران گذشته خود متفاوت 
شده است. ابعاد و توسعه آنها دیگر قابل مقایسه 
با چندسال گذشته نیست. این در حالی است که 
بازیگران جدیدی نیــز وارد این عرصه شــدند که 
می توانند فضــای این کســب وکارها و همچنین 

عمق و ابعاد بازار این حوزه را گسترش دهند.

 هرچند که فضای رگولاتوری برای این 
کسب وکارها بسته تر از گذشته پیش 
مــی رود ولــی واقعیت آن اســت کــه دیگــر این 
کســب وکارها بــه بخــش جدایی ناپذیــری از 
فضــای اقتصــادی ایــران تبدیــل شــده اند، بــه 
نحوی کــه نــه می تــوان آنهــا را بــه راحتــی کنار 
گذاشــت و از بین برد و نه دیگر می توان آنها را 

به آسانی نادیده گرفت.

 رویداد ۹ ژانویه در بدو تولــد خود در دی 
۱۴۰۰، اولین قدمش را برداشت تا نشان 
دهد که این کســب وکارها را نمی توان به آســانی 
نادیده گرفــت و باید اجازه داد تا کســب وکارهای 

این حوزه در فضای رسمی فعالیت کنند. 

 حالا این رویداد در سومین دوره خود قصد 
دارد نشان دهد که این اکوسیستم بسیار 
متفاوت تر از گذشته است و بازیگران این صحنه 
در حــال رشــد، تغییــر و پوســت اندازی هســتند. 
رویداد ۹ ژانویه نشــان می دهد که کسب وکارها با 
تمامی موانع موجــود قصــد دارند، قدم بــه قدم با 
روندهــای جهانی پیش برونــد و از فضــای موجود 
برای کســب وکار بهره ببرنــد. رویــداد ۹ ژانویه یک 
رویداد رســمی برای کســب وکارهایی اســت که در 
طول این سال ها تلاش کردند تاب بیاورند، از دوران 

سخت عبور کنند و به توسعه خود ادامه دهند.
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بانک مرکزی ضوابط همکاری مؤسسات اعتباری با شرکت های 
تسهیلات یار را ابلاغ کرد

ممنوعیت واریز وجه اقساط 
تسهیلات به حساب لندتک ها

در نامه مجتبی توانگر، نماینده مجلس به رئیس جمهور مطرح شد

داده های کشور و مردم دچار آسیب 
جدی شده اند

بانک مرکــزی الزامــات ناظر بــر نحــوه همکاری مؤسســات 
اعتباری با شرکت های تســهیلات یار را ابلاغ کرد. طبق این 
الزامــات، وجــه تســهیلات از طریــق مؤسســه اعتبــاری، نه 
تسهیلات یار به حساب مشتری واریز می شود و واریز وجه 
اقساط تسهیلات به حساب تسهیلات یار نیز ممنوع است .
بانــک مرکــزی در ماه هــای اخیــر از تنظیم گــری بخش های 
مختلف فین تک در ره نگاشت این بانک خبر  داده بود و طبق 
گفته معاون فناوری های نوین بانک مرکزی، این بانک با تمرکز 
و حمایت از نوآوری قرار است به رگولاتوری فناوری های مالی 
ورود کند که سرانجام در همایش بانکداری الکترونیک از این 
ره نگاشت رونمایی کرد. حالا، پس از اینکه آیین نامه فعالیت 
نئوبانک هــا را در آذرماه به مؤسســات اعتباری ابــلاغ کرد و 
با واکنش های منفی فعالان این حوزه مواجه شــد، ضوابط 
همکاری مؤسسات اعتباری با شرکت های تسهیلات یار را 
ابلاغ کرده است . طبق این ضوابط، مؤسسه اعتباری مجاز 
به واریز وجه تســهیلات اعطایی به حســاب تسهیلات یار 
نیســت و موظف اســت وجه مزبور را مســتقیم به حساب 
تأمین کننده کالا و خدمات واریز کند. علاوه بر این، مؤسسه 
اعتبــاری بایــد اقداماتی انجــام دهد تا وجــوه واریــزی بابت 

بازپرداخت اقساط تسهیلات توسط مشتری، مستقیم به 
حساب مؤسسه اعتباری واریز شود، زیرا واریز وجوه مزبور 

به حساب تسهیلات یار ممنوع است.
از سوی دیگر، کارمزد دریافتی مؤسسه اعتباری از مشتری 
حداکثر معادل کارمزد مقرر در ضوابط ابلاغی بانک مرکزی 
در خصوص کارمزد خدمات بانکی ریالی و الکترونیکی است. 
در این زمینه بانک مرکزی، مؤسسه اعتباری را موظف کرده 
تا در صورت اخذ کارمزد از مشتری توسط تسهیلات یار، از 

ادامه همکاری با آن تسهیلات یار خودداری کند.
همچنین مؤسسه اعتباری در اعطای تسهیلات به مشتری 
ار طریق تســهیلات یار موظــف به رعایــت تمامــی قوانین و 
مقــررات موضوعــه ازجمله نــرخ ســود تســهیلات اعطایی 
مصوب شــورای پول و اعتبار، سقف تســهیلات اعطایی به 
مشتری، اخذ تأمین کافی، اســتفاده از فرم های یکنواخت 
قراردادهــای اعطــای تســهیلات بانکــی و ثبــت هــر فقــره 
تســهیلات اعطایی بــه مشــتری از طریق تســهیلات یار در 
دفاتر آن مؤسسه اعتباری است. همچنین، تصمیم نهایی 
درباره اعطــا یا عدم اعطای تســهیلات  به مشــتری برعهده 

مؤسسه اعتباری است.

مجتبــی توانگــر، نماینــده مــردم تهــران و رئیــس کمیتــه 
دانش بنیان و اقتصاد دیجیتال مجلس، در نامه ای خطاب 
به رئیس جمهور درخواست کرده طرح حفاظت از داده ها که 
پیش از این در سال ۱۳۹۹ و توسط کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلس ارائه شده بود، بار دیگر در دستور کار فوری مجلس 
قرار گیرد. این درخواســت در پی حملات ســایبری اخیر بار 
دیگر مطرح شــده اســت. به نظر می رســد با وجود حملات 
سایبری که در چندماهه گذشته اتفاق افتاده، بالاخره حقوق 
کاربران در حفظ اطلاعات شان مورد توجه قرار گرفته است.

بر اساس آنچه در این نامه عنوان شده به دلیل »درخواست 
مغایر قانــون« یکــی از وزرا ایــن لایحه کــه از حقــوق کاربران 
در فضای مجازی پشــتیبانی می کند، مجدداً به کمســیون 
قضایی و حقوقــی دولت ارجــاع یافــت و به عبــارت دیگر با 

مانعی برای اجرایی شدن مواجه شد.
توانگر در این نامه خاطرنشان کرده که تعلل در اجرایی شدن 

این لایحه، داده های کشور و مردم را دچار آسیب های جدی 
کرده است.

در نامــه توانگــر، پیشــنهادهای لایحــه حفاظــت از داده ها 
نیز ذکر شــده اســت. یکی از این پیشــنهادها در خصوص 
ذخیره ســازی اطلاعات کاربران اســت. بر اســاس آنچه ذکر 
شــده، اطلاعات کاربران تنها در صورتــی می تواند دریافت، 
ذخیره، نگهداری و پردازش شود که شخص مورد نظر در آن 
مورد رضایت خود را اعلام کرده باشد. در ادامه نیز تأکید شده 
اســت حق فراموشــی کاربران یا به عبارت دیگر درخواست 
حذف داده به دست کاربر و اصلاح داده ها باید به رسمیت 

شناخته شود؛ چراکه این موضوع از حقوق کاربران است.
در ماده ۹ این لایحه نیز تأکید شده که رضایت برای پردازش 
داده ها به معنای اجازه افشای هویت رضایت دهنده نیست 
و حق گمنامی کاربر باید حفظ شــود. در لایحه پیشنهادی 

مجازات نقض حقوق کاربران نیز پیشنهاد شده است.
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رونمایی از سایت رویداد 9 ژانویه
وب سایت رویداد ۹ژانویه آغاز به 
کار کرد. در این وب سایت اطلاعاتی درباره 

جزئیات رویداد منتشر شده است.

 راه اندازی هاب نوآوری گروه ملی 
انفورماتیک

علیرضــا ماهیار، مدیرعامل شــرکت ملی 
انفورماتیک  از تشــکیل هاب نــوآوری در 

این مجموعه خبر داد.

اعتبارسنجی کسب وکارهای 
دیجیتال

مدیرکل فنــاوری اطلاعــات بانــک مرکزی 
مطرح کرد:» بانک مرکزی، اعتبارسنجی 
کسب وکارهای فعال در محیط دیجیتال 

را شروع کرده است.«

همکاری دیجی پی و بانک 
صادرات 

براســاس یــک تفاهم نامــه، از این پس 
کاربــران دیجی پی عــلاوه بــر بانک های 
ملــت و تجــارت، می تواننــد بــا انتخاب 
بانک صــادرات اعتبــار خریــد دریافت 

کنند.

اسنپ فود ساعت ۱۲ شب نهم دی ماه هک شد. گروه هکری 
انجام دهنده این حمله سایبری در کانال تلگرامی خود اعلام 
کرده بود که اطلاعات مشــتریان اســنپ فود را به قیمت ۲۰  
هزار دلار می فروشــد. این اطلاعات هک شده متعلق به ۲۰ 

میلیون کاربر، ۳۵ هزار پیک و ۲۴۰ هزار فروشنده است.
بر اساس اخبار رسانه ها، گروه هکری که شهریورماه گذشته 
نیز اطلاعات تپســی را هک کرده بــود، این بار اســنپ فود را 
به عنوان قربانی انتخاب کرد. گروه موسوم به »آی آرلیکس« 
مســئولیت حمله به اطلاعــات تپســی را بر عهــده گرفت و 
اکنون مسئولیت حمله به اطلاعات اســنپ را نیز بر عهده 

گرفت.
گروه هکــری آی آرلیکس، بعد از هک اطلاعــات ۲۷ میلیون 
کاربر و شــش میلیون راننده تپســی، از تپســی درخواست 
پول کــرد که البته تپســی تصمیم گرفــت به این گــروه پولی 

پرداخت نکند.
بــه گفتــه کارشناســان در رابطه بــا هــک اطلاعات تپســی، 
اطلاعاتی که از این تاکسی اینترنتی به سرقت رفت به خودی 
خود نمی توانســت برای کاربران ســفیر و مســافر مشــکلی 
ایجاد کند، اما ترکیب همین اطلاعــات با یکدیگر می تواند 

منجر به سوءاستفاده شود.
اکنون در اخبار و صفحات مجازی، تصاویری منتشر شده 
که حاوی پیام کاربران اســنپ فود و برخی دیگــر از اطلاعات 
این کاربران است.  اسنپ فود در بیانیه اولیه خود اعلام کرد 
که قصد مذاکــره با هکرهــا را دارد و تــا حد امکان از انتشــار 

اطلاعات کاربران جلوگیری خواهد کرد.

 بیانیه اسنپ فود
اســنپ فود در این رابطه بیانیه ای را نیز در شبکه اجتماعی 
ایکس منتشــر کرده اســت. در بخشــی از این بیانیه آمده: 
»پیرو هک و اقدام به فروش مســتقیم بخشــی از اطلاعات 
کاربران اسنپ فود به اطلاع می رسانیم که شرکت اسنپ فود 
در قدم اول در همکاری با پلیس فتا در حال شناسایی و رفع 

منبع آلودگی ناشی از اقدام این گروه هکری است.«

البتــه در ادامه ایــن بیانیه ذکر شــده که گروه هکــری مذکور 
پیش از مذاکره بــا اســنپ فود وارد مرحله فــروش اطلاعات 
شــده اســت. یکی از نگرانی های مهم کاربــران در خصوص 
اطلاعات بانکی آنها است. اسنپ فود در این باره اعلام کرده 
است: » لازم به ذکر است که کلیه اطلاعات پرداخت بانکی 
کاربران، اعــم از اطلاعــات مربوط بــه کد امنیتــی کارت، رمز 
عبور و تاریخ انقضا در امنیت کامل قرار دارد و این اطلاعات 
مطابق مقررات بانک مرکزی در هیچ یک از پلتفرم ها ذخیره 

نمی شود.«
برخی از مهم ترین اطلاعاتی که هکرها از اسنپ فود به دست 
آورده اند می توان به ۵۱ میلیون آدرس کاربر، اطلاعات بیش 
از ۱۸۰ میلیون دســتگاه همراه، آی پی ســفارش دهندگان، و 
اطلاعات بیش از 6۰۰ هزار پرداخت که شامل شماره تماس 

و شماره کارت مشتری می شود، اشاره کرد. 

 اقدامات اسنپ فود پس از هک
اما اسنپ فود در ادامه این ماجرا ضمن رسیدن به توافق با 
هکرها بر سر موضوع فروش اطلاعات کاربرانش، یک بیانیه 
دیگر هم منتشر کرد. اسنپ فود در مذاکرات خود با هکرها 
توانســت از فــروش اطلاعات کاربــران خود جلوگیــری کند. 
این شــرکت در بیانیه دوم خــود اعلام کرده اســت که بعد از 
اقدامات اولیه و مذاکره موفق با گروه هکری، اقدامات زیر را 

در پیش گرفته است:
- ازلحظــات اولیــه اطــلاع از وقــوع مشــکل، تمامــی 
دسترسی های سیستمی مسدود شدند. همزمان بررسی 
تمامی لاگ های دسترسی در قسمت های مختلف سامانه 
کلید خورد. ایــن فراینــد همچنان درحــال انجام اســت و تا 
بررســی کامــل تاریخچــه دسترســی ها و فعالیت هــا ادامه 

خواهد داشت. 
- در مورد دسترســی بــه حســاب ها و اطلاعــات پرداخت و 
 encrypted سوءاســتفاده احتمالی باید گفت که نظر بــه
بودن کلمه های عبور، امکان لاگین در در اکانت های کاربران 
وجود نخواهد داشــت. بــا توجه بــه عدم امکان دسترســی 

به اکانت کاربــری، اختلالــی در مســیرهای پرداختی ایجاد 
نخواهد شــد و امــکان کلاهبــرداری یا ســناریوهای مشــابه 

وجود ندارد.
- کلیه اطلاعات پرداخت بانکی کاربران نیز، اعم از اطلاعات 
مربوط به کد امنیتی کارت )CVV۲( رمز عبور و تاریخ انقضا، 
در امنیت کامل قرار دارد و مطابق مقررات بانک مرکزی، این 

اطلاعات در هیچ یک از پلتفرم ها ذخیره نمی شود.
- آدرس CDN عکس هــای الحــاق شــده بــه تیکت هــای 

پشتیبانی بعد دسترسی غیر مجاز بسته شد.
بــه کاربــران اطمینــان می دهیــم تمامــی تــلاش اســنپ فود 
در راســتای کشــف و حــل مشــکل ایجاد شــده و مهم تــر از 
آن جلوگیــری از وقــوع دسترســی های مشــابه، حتــی در 

کوچک ترین سطح، خواهد بود.
هم چنین، اقدامات زیر نیز جهت جلوگیری از بروز این اتفاق 

در آینده اتخاذ شده است:
- در اولین قدم، امنیت دسترسی به منابع حساس سیستم 
با استانداردهای جدید و سخت گیرانه تر به روز خواهد شد.

- همکاری با تیم های مختلف جهت آزمودن استانداردهای 
امنیتی در لایه های مختلف به شکل جدی توسعه می یابد.

 - ظرفیت های زیرساختی پایش دسترسی ها در سامانه به 
شکل قابل توجهی در حال افزایش است.

- آگاهی ســازی عمومــی همــکاران در بخش هــای مختلف 
در حــوزه دسترســی بــه داده هــا با جدیــت بیشــتری دنبال 

خواهد شد.
- امکان حذف اکانت توسط کاربران در دستور کار قرار گرفت.
در اسنپ فود دپارتمان امنیت با استانداردها و روش های 
مختلــف همــواره مشــغول رصــد، محدودســازی و بهبود 
وضعیت امنیت داده ها و ســایر منابع حســاس ســامانه 
اســت. رخــدادی همچــون مــورد اخیــر نشــانگر امــکان 
بهبود و ارتقای تمهیدات امنیتی اســت. همچنین دامنه 
فعالیت هــای امنیتی ســازمان در فضــای جدید بــه حوزه 
مهندســی اجتماعی و مراقبت های دسترسی نیز توسعه 

خواهد یافت.

اطلاعات کاربران اسنپ فود به فروش نرفت

اسنپ فود با هکرها به توافق رسید
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لجستيک
L O G I S T I C

مدیرعامل اسپید ضمن اعلام خبر افتتاح هاب های جدید این 
شرکت مطرح کرد 

زنان همپای مردان، بازوان توانای اسپید

INTERVIEWگفت و گو

لجستیک و زیرساخت های مرتبط با آن یکی 
از مهم ترین مؤلفه های توســعه هــر اقتصادی 

است.
در چند ســال اخیر در کشــور مــا نیز بــه دلیل 
توســعه اقتصــاد دیجیتــال در حوزه هــای 
از  بــه یکــی  مختلــف، لجســتیک تبدیــل 
صنعت های مهم این حوزه به ویژه برای تجارت 

الکترونیکی شده است.
یکی از شــرکت های فعال در این زمینه اسپید 
است که به کســب وکارهای متفاوت، خدمات 
لجســتیک ارائــه می دهد. اخیــراً این شــرکت 
اقدام بــه راه اندازی ســه هــاب جدید در شــهر 
تهــران کرده اســت. بــه همیــن بهانه به ســراغ 
مهنــاز علمایــی، مدیرعامــل شــرکت اســپید 
رفته ایم تا با او از اهداف راه اندازی  این هاب ها 
و همچنین شرایط توسعه صنعت لجستیک 
نوآورانــه در چند ماه گذشــته صحبــت کنیم. 
علمایــی در ایــن گفت وگــو عنــوان می کنــد که 
اســپید قصد دارد با تمرکــز روی شــهر تهران، 
کیفیــت خدمــات خــود را افزیــش دهــد، امــا 
به زودی هاب های دیگری نیز در ســایر مناطق 
کشــور که تقاضاهای زیــادی دارنــد راه اندازی 

خواهد کرد.

 در حال حاضر اسپید در کدام  
شهرهای کشور فعالیت دارد و برنامه آن 
برای توســعه فعالیت های خود در آینده 

به چه صورت است؟
ســامانه توزیع و پخش اســپید که چندســالی 
لجســتیک  بــرای  ثابتــی  بــازوی  اســت 
کسب وکارها بوده،  در راستای خدمات رسانی 
در  همــواره  اســپید،  همراهــان  بــه  بهتــر 
زمینه هــای مختلف برنامه توســعه ای داشــته 
و خواهد داشت. اســپید فعلاً تمرکز خود را بر 
ســرویس دهی هرچه بهتر در تهران گذاشــته 
کــه تاکنــون در حــوزه گســترش جغرافیایــی 
موفق شــده در تهــران جهت تحویل ســریع تر 
و هوشــمندانه تر بســته ها، عــلاوه بــر شــعبه 

مرکزی، مراکزی را در شــرق، غرب و شــمال 
تهران بر اســاس میزان تقاضــای بالاتر 

این مناطق ایجــاد کند. این توســعه 
جغرافیایی، محدود به این استان 
نبوده و در آینده شاهد گسترش 

بیشــتر دامنه فعالیت اســپید 
خواهیم بود.

 چــه نیــازی 
باعــث راه انــدازی ســه 
شــعبه دیگر اســپید در 
شهر تهران شده است؟ 

افزایــش ســفارش ها و ترافیــک 
شــهری می توانــد باعــث تأخیــر در 

تحویل بسته ها شــود و به دلیل زمان بر بودن، 
هزینه های اضافی برای شرکت های لجستیکی 
ایجاد کند. مشتریان از شرکت های لجستیک 
انتظــار دارنــد که بســته ها بــه صــورت تحویل 
در همــان روز )same day delivery( باشــد 
و در زمــان مشــخص تحویــل مقصــد شــود. 
ایــن چالش ممکن اســت بــه دلیل مشــکلات 
ترافیــک، ناتوانی در تأمیــن نیــروی کار کافی و 

سایر عوامل رخ دهد.
مــا بــرای کاهــش ایــن چالش هــا و بــه حداقــل 
رســاندن مســیر طی شــده توســط ســفیران، 
صرفه جویی در مصرف ســوخت و هزینه های 
حمل و نقــل و دغدغه های این چنینــی، در این 
مناطــق بــا تمرکــز بــالای مشــتری، به اصطلاح 
هاب هایی ایجاد کردیم. در مورد آمار فعالیت 
در پایتخــت، می تــوان گفــت رشــد زیــادی را 
شــاهد بودیــم. در مــورد شــهرهای دیگــر بــا 
تقاضاهــای بالا نیز بــه زودی هاب های اســپید 

در آنها فعال خواهد شد .

 اسپید همیشه روی استفاده 
از توانمنــدی زنــان در حوزه لجســتیک 
تأکید داشــته؛ آیا در شــعبه های جدید 

نیز این رویکرد حفظ شده است؟
مجموعــه اســپید در ســالیان گذشــته همواره 
در راســتای تقویــت و فرهنگ ســازی حضــور 
بانوان در تمامی عرصه ها و همچنین در حوزه 

فعالیت خود کوشیده است.
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یکی از حوزه های آنلاین که در دوران کرونا با رشــد زیادی در 
سراسر جهان مواجه شد، بازار سفارش آنلاین غذا بود. این 
بازار که در دوران پساکرونا نیز همچنان جذابیت های خود 
را برای کسب وکارهای این حوزه حفظ کرده، پیچیدگی های 
خــاص خــود را دارد. غــذا از جمله کالاهایی اســت کــه باید 
در کمترین زمــان ممکن به دســت مصرف کنندگان برســد 
و لازمــه چنیــن اتفاقــی داشــتن زیرســاخت های خــوب در 
زمینه فنــاوری، نــاوگان حمل ونقل و همچنین شــبکه ای از 

تأمین کننــدگان اســت. چنــدی پیش کــه خبر 
ورود مجموعه گلرنگ با برند افود به این بازار در 
رسانه ها منتشر شد، بسیاری از اینکه قرار است 
این بــازار از تک قطبــی بودن خــارج شــود، ابراز 
خرسندی کردند. اما واقعیت این است که پیش 
از این نیز برخی کسب وکارها در این فضا فعال 
بوده و هستند. یکی از این کسب وکارها زودکس 
است. زودکس از جمله شرکت هایی است که از 
سال ۹۸ فعالیت خود را در شهر کرمان آغاز کرده 
و طی این سال ها توانسته بازار خود را در ۹ شهر 

کشور توســعه دهد. کارنگ در گفت وگو با بابک هوشمند، 
مدیرعامل زودکس به بررسی فضای فعلی بازار دلیوری غذا 

در ایران پرداخته است. 

 بزرگ شدن بازار با ورود رقیب جدید
مدیرعامل شرکت زودکس نسبت به ورود مجموعه گلرنگ 
به بازار سفارش آنلاین غذا خوش بین است و باور دارد که این 
اتفاق می تواند منجر به بزرگ تر شدن بازار این حوزه شود و 

روی فعالیت سایر کسب وکارهای حاضر در این زمینه تأثیر 
مثبت داشته باشد. 

هوشمند در ادامه با اشاره به اینکه در این حوزه رقیبی وجود 
دارد کــه ســال ها در حــال فعالیت اســت و به لحــاظ مالی و 
برندینگ توانسته است، بخش عمده بازار را به دست بیاورد، 
می افزاید: » البته افود هنوز شروع به کار نکرده و ما نمی دانیم 
استراتژی آن چیست؟ راه اندازی مجموعه سفارش آنلاین 
غذا با توجه بــه تجربه ای کــه خود ما در شــهرهای مختلف 
داشــته ایم، معمولاً با چالش هایی همراه است 
که در صورت اسکیل کردن، بیشتر هم  می شود. 
با توجه به اینکه هنوز افود به شکل عملیاتی کار 
خود را آغاز نکرده، نمی توان ارزیابی درســتی از 
حضور آن داشــت. اما در مجمــوع فکر می کنم 

بازار با حضور افود بهتر خواهد شد.«
بابک هوشمند در خصوص بازیگران فعلی حوزه 
دلیوری غذا عنوان می کند: »چند وقت پیش که 
اعلام شــد، افود قرار اســت وارد این فضا شود، 
اغلب رســانه ها او را بــه عنوان تنهــا رقیب یکی 
از برندهای فعال در این حوزه معرفی کردنــد و این در حالی 

است که این حوزه بازیگران دیگری نیز دارد.« 

 انحصارطلبــی برخــی بازیگــران در حــوزه 
سفارش آنلاین غذا

بابک هوشــمند یکی از مزایای ورود افود و دیگر بازیگران به 
حوزه دلیوری غذا را کمک به شکسته شدن انحصارطلبی در 
این حوزه بیان می کنــد. او در این خصوص توضیح می دهد 

انحصارگرایی در بازار 
سفارش آنلاین غذا به ضرر 

مصرف کنندگان است
مدیرعامل شرکت زودکس می گوید که رگولاتوری باید 

نظارت خود را در حوزه سفارش آنلاین غذا افزایش دهد و 
چابک تر عمل کند

I N T E R V I E W

رضا امیرزاده

Amirzadeh.reza
@gmail.com
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خرده فروشی
R E T A I L

مدیرعامل فروشگاه اینترنتی خانومی مطرح کرد 
اولیــن روز از پنجمیــن همایــش و نمایشــگاه »ایــران 
کازمتیکا« بــا عنوان »فرآورده های آرایشی-بهداشــتی؛ 
تازه هــای بالینــی و ابعاد اقتصــادی« ۱۲ دی مــاه در هتل 
المپیــک تهــران برگــزار شــد. در حاشــیه ایــن ســمینار 
مسعود شــاهمرادی، مؤســس و مدیرعامل خانومی به 
سخنرانی در مورد نقش تجارت الکترونیکی )ایکامرس( 
در توســعه صنعت زیبایی پرداخت. شاهمرادی ضمن 
بررســی ایــن مســئله، در ســخنرانی خــود بــه بررســی 
ایکامرس هــای صنعــت بیوتــی در ایــران و تجربیــات 
موفــق آنها نیز اشــاره کــرد. شــاهمرادی در ابتــدا گفت: 
»امروزه در دنیا کسب وکارهای اینترنتی سعی می کنند 
بخشــی از یک کســب وکار بزرگ تــر یا صنعــت بزرگ تر 
را پوشــش دهنــد. رابطــه ایکامــرس بــا صنعــت زیبایی 
از همیــن جنــس اســت. نقــش ایکامــرس در صنعــت 
زیبایی مانند یک حلقه از زنجیــره ارزش خیلی بزرگ تر 
اســت.« مدیرعامل خانومی با یادآوری اینکه فروشگاه 

اینترنتــی خانومــی فعالیــت خــود را از حــدود ۱۰ ســال 
پیش آغــاز کــرده، عنــوان کــرد: »در این ۱۰ ســال ســعی 
کردیــم از ابزارهــای تجــارت الکترونیکــی بــرای توســعه 
فروش و برندها کمک بگیریــم.« او در ادامه ضمن ارائه 
تعریف تجارت الکترونیکــی توضیح داد: »واقعیت این 
اســت وقتی تجارت الکترونیکی را اســتفاده از ابزارهای 
الکترونیکی برای فروش تعریف می کنیم، بخش مهمی 
از آن را نادیــده می گیریــم. اگــر تجــارت الکترونیکــی را 
فقط فروش ببینیم، نمی تواند آنقدر در صنعت زیبایی 
مؤثر باشد. تجارت الکترونیکی فراتر از فروش و در واقع 
ابــزاری بــرای پیام رســانی اســت. تجــارت الکترونیکی را 
شاید بتوان مهم ترین ابزار پیام رسانی و یک نوع رسانه 
در دنیای امــروز دانســت. در واقع تجــارت الکترونیکی 
کانال ارسال پیام به میلیون ها نفر با تکرار زیاد است.« 
او تأکید کرد کــه صنعت زیبایی عمیقاً بــه انتقال پیام و 
ارتباط با مخاطب وابســته اســت. صنعت زیبایی برای 

تجارت الکترونیکی 
ابزاری برای پیام رسانی است

بازارهای آنلاین؛ محبوب ترین کانال خرید مصرف کنندگان 
محصولات زیبایی

افزایش روزافزون سهم تجارت الکترونیکی
در صنعت زیبایی

REPORTگزارش

صنعت زیبایی یک صنعت بسیار پویا است که 
مدام محصولات، بازار و همچنین کانال های فروش 
آن تغییر شکل می دهند. پیش بینی می شود این 
صنعت قبل از به پایان رســیدن این دهــه به  طور 
چشمگیری تغییر شــکل دهد. مصرف کنندگان 
این صنعت به خصوص نسل زد از عوامل اصلی 

تغییر این صنعت هستند.
امــا یکــی از مهم تریــن تحولاتــی که ایــن صنعت 
تجربه کرده و خواهد کرد، افزایش فروشــگاه های 
آنلایــن و افزایــش ســهم تجــارت الکترونیکی در 
فــروش محصــولات ایــن صنعــت 
اســت؛ چنانچــه در ســال ۲۰۲۳، 
بازارهــای آنلایــن محبوب تریــن 
کانال خرید بــرای مصرف کنندگان 
بودنــد.  زیبایــی  محصــولات 
اخیــراً مک کنــزی گزارشــی از یــک 
نظرسنجی منتشر کرده که نشان 
می دهــد فروشــگاه های آنلایــن 
بــر رفتــار مصرف کننــدگان تأثیــر 
می گذارنــد. همچنیــن بــر اســاس 
این گزارش سهم تجارت الکترونیکی در صنعت 
زیبایی بین ســال های ۲۰۱۵ تا ۲۰۲۲ تقریباً چهار 
برابر شده و در حال حاضر از ۲۰ درصد فراتر رفته 
است. لازم به ذکر است سهم تجارت الکترونیکی 
در سال ۲۰۲۲ در صنعت پوشــاک ۳۰ درصد و در 
صنعت اسباب بازی حدود 6۵ درصد بوده است.

دلایل رشــد تجارت الکترونیکی 
در صنعت زیبایی

مک کنزی دلایل رشد سهم تجارت الکترونیکی را 
در صنعت زیبایی برشمرده است؛ در این گزارش 
بــه عرضــه محصــولات زیبایــی توســط غول های 
خرده فروشــی آنلایــن مثــل آمــازون )در ایــالات 
متحده( و تی مال )در چین( به عنوان یکی از دلایل 
رشد سهم تجارت الکترونیکی در این حوزه اشاره 
شده است. در ســال ۲۰۲۲، علی بابا از نظر فروش 

در میان خرده فروشان پیشرو ســلامت، زیبایی و 
مراقبت های شــخصی الکترونیکــی در صدر قرار 
گرفت. تخمین زده می شود که این شرکت نزدیک 
به 6۰ میلیارد دلار فروش داشته باشد و پیش بینی 
می شود این رقم تا سال ۲۰۲۷ تقریباً دوبرابر شود.
از دیگــر دلایلــی کــه مک کنــزی از آن نــام می برد، 
افزایــش بازیگــران D2C و عرضــه مســتقیم 
محصــولات بــه مصرف کننــدگان اســت. در 
واقــع اهمیــت کانــال آنلایــن و گســترش فــروش 
اجتماعــی برای خرده فروشــان بیشــتر می شــود. 
در واقع شــبکه های اجتماعی نحوه خرید آنلاین 
محصولات زیبایی و مراقبت شخصی را متحول 
کرده اند. تولیدکنندگان محتوا در صنعت زیبایی 
محصولات را بررسی و تبلیغ می کنند و همچنین 
جوامع را تشــویق به پیــروی از روندها می کنند. با 
توجه به محبوبیت شبکه های اجتماعی، تعجبی 
ندارد که تلفن های همراه، بیشترین سهم بازدید 
از فروشگاه های آنلاین سلامت و زیبایی را از طریق 
درگاه های رسانه های اجتماعی تشکیل می دهند. 
از این رو انتظار می رود تجارت الکترونیکی تا سال 
۲۰۲۷، ۱۲ درصد رشــد کنــد. همچنین مک کنزی 
پیش بینی می کند، کانال های سنتی هم در دوران 

پساکرونا شاهد رشد خواهند بود.

 رقابت تنگانگ آمریکا و چین
جالب اســت بدانید کــه ایــالات متحده 
و چین به عنــوان موفق ترین کشــورها در صنعت 
زیبایــی آنلایــن، رقابــت تنگاتنگــی بــا هــم دارند. 
البتــه نقــش رهبــری ایــن صنعــت همچنــان بــه 
عهده آمریکا اســت و چین در رتبه دوم قرار دارد. 
همچنین، سایت سفورا )یک سایت خرده فروشی 
محصولات زیبایی چندملیتی( در صدر فهرست 
جهانی فروشگاه های زیبایی دیجیتال قرار گرفته 
اســت. ایــن ســایت خرده فروشــی، بیــش از ســه 
میلیارد دلار از فروش آنلاین در سال ۲۰۲۲ کسب 

کرده است.

۲۰۲۷۲۰۲۵۲۰۲۳۲۰۲۱۲۰۱۹۲۰۱۷۲۰۱۵

پیش بینی شده

سایر

فروشگاه بزرگ

داروخانه ها

فروشگاه های بین راهی

سوپر مارکت ها

فروشگاه های تخصصی

تجارت الکترونیک

۰

۱۰۰

۲۰۰

۳۰۰

۴۰۰

۵۰۰

6۰۰
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گفت وگو با مدیرمحصول فرهاد اکسچنج به بهانه رویداد ۹ ژانویه 

ارزهای دیجیتال بانک مرکزی، رقیب دولتی 
رمزارزها

DISCUSSبحث

آمــوزش و آگاهی بخشــی موضوعی اســت که در 
ایران بســیار کم درزمینه رمزارزها بــه آن پرداخته 
شده است. بر اساس تحقیقات منتشر شده در 
بایننس در سال ۲۰۲۲، بالای ۹۵ درصد از فعالان 
این بــازار متحمل ضرر شــده اند، زیرا حــوزه نوپا و 
نوظهوری اســت و کاربــران در ابتدا نیــاز دارند که 
ماهیت آن را بدانند و ســپس دانش خود را به روز 
نگــه  دارنــد. ســجاد حســن  زاده، مدیرمحصــول 
صرافی فرهاد اکسچنج در گفت وگویی که به بهانه 
رویداد ۹ ژانویه انجام شده، ضمن تأکید بر اهمیت 
آمــوزش در اکوسیســتم داخلــی عنــوان می کند: 
»مهم ترین نیاز این اکوسیستم، ارائه محصولات 
و خدماتی است که بتواند این نیازها را برطرف کند 
و اگر به درستی به آن پرداخته شود، نیازهای ثانویه 
ماننــد عــدم مقبولیــت اجتماعــی 
یا عدم اطمینــان این فنــاوری را نیز 

مرتفع می کند.«

مهم تریــن تحــولات 
اکوسیســتم در یــک 

سال گذشته
مهم ترین تغییر به ارزهای دیجیتال 
بانک های مرکزی هر کشوری مربوط 
می شــود که به تازگی رقیــب دولتی 
رمزارزهــا نیز شــناخته می شــوند. حســن زاده در 
این خصــوص بیان می کنــد: »کشــورهایی مانند 
آرژانتیــن، چیــن و ایــران از پیشــگامان ایــن حوزه 
هســتند. موضوع دیگری که سال گذشته شاهد 
آن بودیم، گسترش استفاده از وب ۳ بود که مبتنی 
بر هوش مصنوعی اســت و زیرشاخه هایی مانند 
ان اف تی و تمرکززدایی از همه چیز ازجمله دیفای 

را شامل می شود.«
مدیرمحصــول فرهــاد اکســچنج بــا دســته بندی 
کاربران ایرانی در این فضا بیان می کند: »گروه اول 
معامله گران یا سرمایه گذاران، گروه دوم ماینرها و 

گروه سوم نوآوران هستند.«

 ترندهای سال 2024
سجاد حســن زاده درباره ترندهای سال 
۲۰۲۴ مطــرح می کنــد: »مــا همچنان نســبت به 
بازار جهانی عقب هستیم؛ از این جهت که باید 
تلاش خودمان را معطوف به این موضوع کنیم که 
از سمت حاکمیت مشکلی برای کسب وکارهای 
داخلی پیــش نیاید. همچنیــن نیاز داریــم که در 
وهله اول کاربران مان را آگاه  کنیم. موضوع دیگری 
که نیاز است کسب وکارها بر آن تمرکز کنند حفظ 
پوپایی محیط و ارائه خدمات و محصولاتی است 
کــه پاســخگوی نیازهــای روز بــازار باشــد. یکی از 
اهداف مهم سازمانی ما، آموزش و آگاهی بخشی 
اســت، زیرا می خواهیم به کاربران مــان اطمینان 
در فعالیت بدهیم. ارائه محصولاتی که کارکردن 
با آن آســان و سود ده باشــد نیز از دیگر اهداف ما 
است. به این منظور در ســایت جدیدمان برخی 
محصولات بر اساس نیازهای کاربران و همین طور 
نیازهایــی که در بــازار جهانــی وجــود دارد، فراهم 

شده است.«

 درباره رویداد 9 ژانویه
مانــع  مهم تریــن  رگولاتــوری 
کسب وکارهاست. حسن زاده با بیان این مطلب 
ادامه می دهد: »ما نیــاز داریم که دوســتان فعال 
در قانون گذاری ارتباطات خود را بیشتر کنند. زیرا 
کســب وکارهای ما علاوه بر توجه به نیــاز کاربران، 
باید دغدغه رگولاتوری را نیز داشــته باشــند. این 

موضوعات ما را عقب نگه  می دارد.«
مدیرمحصول فرهاد اکسچنج مسائل مهمی که 
باید در رویداد ۹ ژانویه مطرح شود را این گونه عنوان 
می کنــد: »موضوعی کــه کمبــود آن در بــازار ایران 
بسیار حس می شــود، آموزش اســت. در واقع ما 
باید این فضا را برای کاربران شفاف کنیم. تا زمانی 
که نتوانیم این اطمینان را بــه کاربران مان بدهیم، 
در قدم های بعدی نیز نمی توانیم با آ نها کار کنیم و 

محصولی برایشان ارائه دهیم.«

در چنــد ســال اخیــر، فضــای بلاکچیــن در ایــران بــه این 
صورت بوده که افراد عمدتاً در فضــای تبادل یا ماینینگ 
فعالیــت می کردنــد و کاربردپذیــری بلاکچیــن بــه میــزان 
قابل  توجهی مطرح نبوده است. فرهاد فلاح، مدیرعامل 
صرافی آبان تتر بــه بهانه رویداد ۹ ژانویــه درباره تغییرات 
اکوسیســتم رمــزارز می گویــد: »امســال از نظــر رکــودی 
بودن بازار، ســال خوبی بود. این رکود باعث شد، افراد به 
این موضوع فکر کنند کــه چه کاربردپذیــری دیگری برای 
بلاکچین می تواند وجود داشــته باشد و به تدریج متوجه 
شــدند، چگونــه کاربردهای جدیــدی ارائه دهنــد که برای 

کشــور مفیــد باشــد و مشــکلی را حــل کنــد. 
از ایــن لحــاظ فکر می کنم رشــد خوبــی وجود 
داشــت؛ به این دلیل که افراد فعال این حوزه 
کنار هم قرار گرفتند. یک روزی همه به صورت 
جداگانــه فعالیــت می کردنــد، امــا در حــال 
حاضر همه می توانیم برای آن کاربردپذیری از 
یکدیگر استفاده کنیم. کاربردپذیری از سمت 
ما بــه این صــورت بــود کــه ایده های بســیاری 
توسط آن برای ما ایجاد شد که در حال حاضر 
نیــز بــا شــرکت های مختلفــی ایــن ایده هــا را 

دنبال می کنیم.«

 احتمــال کاهــش یافتــن قیمــت ملــک بــا 
توکنایز املاک

فلاح با اشاره به اینکه مسئله  این بود که ما نمی توانستیم 
خیلی در حوزه بلاکچین ورود کنیم و نهایت فعالیت مان 

چند قرارداد برای واریز و برداشــت بود، توضیح می دهد: 
»در واقع این موضوع که یک ایرانی بخواهد توکنی تولید 
کند، با مشــکلات قانونی زیادی مواجه می شــد. ســمتی 
که اکنــون در حال باز شــدن اســت کراندفاندینــگ حوزه 
املاک است. در این راستا موضوعی که پیشرفت داشته 
این اســت که املاک توکنایز شــوند و این کار می تواند به 
کاهش قیمت ملک که همیشه از تورم ما جلوتر بوده نیز 

کمک کند.«

 ارزیابی بازار جهانی در یک  سال گذشته
مدیرعامــل آبان تتــر بــا اشــاره بــه اینکــه در 
حوزه بــازار جهانــی بعد از رکود و ورشکســتی 
صرافی ها که مشخص شــد دارایی های مردم 
چگونــه نگهــداری می شــود، بحــران عجیبی 
شــکل گرفــت، خاطرنشــان می کنــد: »ایــن 
موضوع باعث شد صرافی ها به سمت دیگری 
بروند. همچنین ماجراهای کمیسیون بورس 
و اوراق بهادار با رمزارزی ها در آمریکا و مسئله 
قانون گذاری مطرح شد. در این راستا احساس 
می کنــم فضــای آنها بــه این ســمت رفــت که 
بین پروژه ای که پشــتوانه آن یک ســازمان خاص است و 
پــروژه ای که صاحــب خاصی نــدارد، تفاوت قائل شــویم. 
همچنیــن ایــن موضــوع باعــث شــد، مفهــوم کارکــرد آن 
پروژه هــا برای کل بــازار جهانی مطــرح شــود. در این مورد 
می توانیــم بگوییــم کــه کمیســیون بــورس و اوراق بهــادار 
در مکان درســتی ایســتاده بــود و تفــاوت بیــن پروژه های 
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سومین رویداد ۹ ژانویه که بستری برای گردهمایی فعالان 
رمــزارز و بلاکچیــن ایــران اســت، ۱۹ و ۲۰ دی مــاه توســط 
کارخانه نوآوری رســانه راه کار برگزار می شــود. این رویداد 
یکی از مهم ترین رویدادهای حوزه بلاکچین و رمزارز است 
و این امکان را برای افراد فراهم می کند تا با جمع شدن زیر 
یک ســقف درباره وضعیــت، چالش ها و چشــم اندازهای 
این حوزه صحبــت کنند. به همیــن بهانــه گفت وگویی با 
سهراب ثامنی، مدیرعامل زربان، یکی از حامیان مالی این 
رویداد داشــته ایم و در آن به تحولات اکوسیستم رمزارز و 
بلاکچین ایران و جهان و همچنین فعالیت هایی که زربان 

در این حوزه انجام می دهد، پرداخته ایم.
ســهراب ثامنــی، مدیرعامــل زربــان مهم تریــن اتفــاق 
اکوسیســتم رمزارز و بلاکچین در یکی، دو ســال گذشــته 

را توســعه لایه دوم اتریوم عنوان می کند و می گوید: »این 
اتفاق باعث نزول و شکســت خوردن بســیاری از پروژه ها 
شــد و از ســویی اکوسیســتم اتریوم با آن قــدرت جدیدی 
گرفت که خیلی ها احتمال می دهند ایــن تکانه همچنان 

به بزرگ شدن خود ادامه خواهد داد.«

 موج جهانی تضعیف صرافی های متمرکز
ســهراب ثامنــی در خصــوص اکوسیســتم داخــل کشــور 
می گوید: »به واسطه آزادی مالی و شاید چون بخش بزرگی 
از مردم این احســاس را دارند که پول شان در حال کم ارزش 
شدن است و علاقه به سرمایه گذاری آن دارند، سرویس های 
متمرکز مانند صرافی ها خیلی خوب در ایران توسعه داشتند 

و رشدی بیشتر از میانگین جهانی را تجربه کردند.«

مدیرعامل زربان معتقد است زمان آن فرارسیده که 
سرمایه گذارها و استارتاپ ها سراغ اپلیکیشن های 

غیرمتمرکز بروند

باید برای 
ترندهای جهانی 

آماده باشیم

مدیرعامل هیتوبیت
از سازمانی شدن خدمات این مجموعه می گوید 

کامل بودن همیشه مزیت نیست

DISCUSSبحث

نیازهــا و رویکــرد اشــخاص حقیقــی و حقوقــی 
متفاوت است. به همین دلیل باید تیم مجزایی 
برای ارائه خدمات به آنها وجود داشــته باشــد و 
حدود خدمت رســانی شــرکت ها نیز مشــخص 
شــود. همچنین، نوع خدمت دهی به اشخاص 
حقیقی و حقوقی نیز متفاوت است که فهم این 
مهم، بخش عظیمی از کار را پیش می برد.  صالح 
خواجه دلویی، مدیرعامل هیتوبیت با اشــاره به 
این موضــوع می گویــد: »انتخــاب شــرکت ها در 
بازاری که فعالیت می کنند، متفاوت اســت. چه 
برســد به اینکه اشــخاص حقیقــی و حقوقــی را 
هم در کنار یکدیگر در نظر بگیریم. اگر شــخص 
حقیقی را  با حجم معاملات زیاد ماهیانه در نظر 
بگیریم، باز هم نیازهــای او با خدمات ســازمانی 
متفاوت خواهد بود. به همین منظور، ما در بخش 
خدمات سازمانی هیتوبیت تصمیم گرفتیم طوری 
عمل کنیم که این تفاوت هــا را ببینیم و خدمات 
مناســبی را بــرای اشــخاص حقیقــی و حقوقــی 

متفاوت ارائه دهیم.«

ترند بازارهای 24 در 7
به نظر صالح خواجه دلویــی، کامل بودن 
ســبد محصولات یک شــرکت، همیشــه هم یک 
مزیــت بــه حســاب نمی آیــد. او در ایــن خصوص 
می گوید: »اغلب ما فکر می کنیم که بهترین بودن 
در کامــل بــودن اســت، در صورتی که این درســت 
نیســت و این تخصصی بودن و درســت سرویس 
دادن اســت که از ما بهترین را می ســازد.« یکی از 
مسائلی که این روزها بین کسب وکارهای مختلف 
ترند شده، رفتن به سمت بازارهای ۲۴در۷ است. 
خواجه دلویی درباره علت ترند شدن این موضوع 
اظهار می کند: »ما در وضعیت رکود و تورم به سر 
می بریم و اینکه کسب وکارهای مختلف بخواهند 
از مزایای حضور ۲۴در ۷ در بازار اســتفاده کنند، 

طبیعی است.«

 مشاوره مدیریت سبدگردانی
یکی از فعالیت های فعلی هیتوبیت، ارائه 
مشــاوره مدیریت ســبدگردانی به شرکت هایی 
اســت که می خواهند وارد حوزه ســرمایه گذاری 
شــوند. صالح خواجه دلویی عنوان می کند: »در 
هیتوبیت نیازهای افراد را مشخص کرده و با توجه 
به میزان ریسک پذیری، حجم سرمایه در گردش 
و ساختاری که در آنها وجود دارد، پیشنهادهای 
متفاوتی را به افراد می دهیم.« او توضیح می دهد: 
»مــا جــزو صرافی هایــی هســتیم کــه می توانیم 
نسخه وایت لیبل خودمان را به عنوان صرافی که 
خوش نام است، به اشتراک بگذاریم؛ نسخه ای که 
در اختیار همه قرار نمی گیرد و فقط مختص دو یا 
سه شرکت خواهد بود و در عمل پشتیبانی فنی و 

عملیاتی آن بر عهده ما خواهد بود. «

انواع حوزه های کسب وکاری
بنا بر صحبت های مدیرعامل هیتوبیت، 
رسیدگی به مشتریان حقیقی و حقوقی برای آنها 
اولیت دارد و هیتوبیت هم به خط کسب وکاری 
B  و هم به خط کسب وکاری C  اهمیت می دهد. 
با این وجود، آن طور که خواجه دلویی می گوید، 
 B تمرکــز هیتوبیــت روی خــط کســب وکاری
بیشتر است. او در ادامه اظهار می کند: »حوزه 
کسب وکاری C اقیانوس قرمزی است که فقط 
بــا بــه کارگیــری نــوآوری و خلاقیــت و هدایــت 
درست و هدفمند پول، قابل استفاده می شود 
و مــا در هیتوبیــت چنیــن رویکــردی بــه بــازار 
داریــم. همــه مجموعه هــا از فضــای C شــروع 
کرده  انــد و بــه ایــن فکــر بوده اند کــه قبــل از هر 
چیز نیازسنجی درستی داشته باشند تا از این 

طریق بالغ شوند.«
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